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Consell de Prevenció, Seguretat, Convivència i Civisme 

Assumpte Resum d’acords 
Lloc Sala d'actes de la seu del Districte de Sant Martí (pl. Valentí Almirall, 1) 
Data i hora 4 de març de 2024, de 18 a 20.10 h 

Persones assistents 
 David Escudé Rodríguez, regidor del districte 
 Daniel Calvo Zurriaga, president del Consell 
 Albert Batlle Bastardas, tinent d’Alcaldia 
 Montserrat Surroca Comas, comissionada Convivència 
 Alejandro López García, conseller tècnic del districte  
 Josep García Puga, gerent del districte 
 Domènec Escarré García, intendent de la Guàrdia Urbana 
 Juan Miguel Sánchez Sánchez, inspector de la Guàrdia Urbana 
 Josep Martínez Carrión, sotsinspector de la Guàrdia Urbana 
 Joan Ll. Cordón Martínez, intendent dels Mossos d’Esquadra 
 Cèsar Perianes Escudero, dels Mossos d’Esquadra (Unitat de Seg. Ciutadana) 
 Guillem Lancho, sergent dels Mossos d’Esquadra (policia de proximitat) 
 Núria Torres Vallvé, secretària del Consell 

Ordre del dia 
1. Aprovació del resum d’acords de la darrera sessió del Consell (15.09.2022) 
2. Constitució del Consell de Prevenció, Seguretat, Convivència i Civisme del mandat. 
3. Nou reglament dels consells sectorials del districte. 
4. Elements de seguretat i convivència del Pla Endreça: on s’ha posat el focus des de 

l’inici de mandat i els reptes i línies de treball que ens hem marcat per aquests 4 anys. 
Projectes en els que estem treballant al districte de Sant Martí. 

5. Presentació de l’estat de la prevenció, seguretat, convivència i civisme per part dels 
cossos policials de la Guàrdia Urbana i el Mossos d’Esquadra. 

6. Informació sobre l’estat dels treballs per a la modificació de l’Ordenança de Mesures 
per fomentar i garantir la convivència ciutadana a l'espai públic de Barcelona. 

7. Torn obert de paraules. 

Salutació a les persones assistents amb la presentació dels membres i ponents del Consell, i 
explicació de les característiques, normativa del consell i normes de moderació, així com dels 
punts de l’ordre del dia 1, 2, i 3, a càrrec del Sr. Daniel Calvo Zurriaga, President del Consell 
i Conseller de Prevenció, Seguretat, Convivència i Civisme del districte. 

Punt 1. Aprovació del resum d’acords de la darrera sessi(15.09.2022) 
S’aprova sense cap comentari. 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Districte de Sant Martí 

C. Andrade, 9 
08018 Barcelona 
dspit@bcn.cat 
barcelona.cat/santmarti 
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Punt 2. Constitució del Consell de Prevenció, Seguretat, Convivència i Civisme del 
mandat 
Breu explicació sobre la constitució formal i benvinguda als membres. 

Punt 3. Nou reglament dels consells sectorials del districte. 
S’explica la proposta de redacció i d’elaboració del nou reglament del Consell de Prevenció, 
Seguretat, Convivència i Civisme, el qual actualment resta en revisió ja que anteriorment no 
existia. S’informa sobre qui vulgui formar-ne part, ho haurà de manifestar expressament.  
El Sr. Escudé agraeix la presència dels cossos policials i la participació de la Tinença 
d’Alcaldia. S’informa dels 3 punts importants a tractar: Pla Endreça, estat de la seguretat del 
districte segons els cossos policials i l’Ordenança de Convivència i anuncia un intercanvi en 
els punts de l’ordre del dia. 

Punt 5. Presentació de l’estat de la prevenció, seguretat, convivència i civisme per 
part dels cossos policials de Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra. 
El Sr. Escarré es presenta fent referència a la seva arribada al districte el mes de gener de 
2024, provinent del districte de l’Eixample. Fa esment d’altres càrrecs de Guàrdia Urbana de 
la Unitat Territorial de Sant Martí (en endavant, UT10), com Juan Miguel Sánchez, inspector, 
Josep Martínez, sotsinspector, David Blanca, cap de Policia de Barri, i Alfredo Calahorra, nou 
sotsinspector en cap de la Unitat Nocturna ECO. 
En relació amb el torn de nit, informa d’una nova modificació de la operativa en breu, que 
passarà a ser d’exclusivitat pel districte de Sant Martí, i comenta que properament s’ampliarà 
el personal a la UT10 amb la darrera promoció de Guàrdia Urbana. 
Recorda que la Guàrdia Urbana té intervenció en multitud de temàtiques, i en destaca 
l’amplitud de la tasca, entre les quals: 

- Proximitat i Equips de Policia de Barri. 
- Seguretat ciutadana, un treball compartit i coordinat amb Mossos d’Esquadra. 
- Accidentalitat, esdeveniments a la ciutat, temes socials com a tema prioritari, atenció a les 

víctimes – hi ha una oficina de recepció de denúncies –, obres a la calçada, ocupacions, 
formació en escoles.  

Explica més detalladament les diferents temàtiques: 
 Accidentalitat 
Respecte l’any anterior hi ha una reducció del 5-6%, mentre que els ferits greus augmenten i 
la mortalitat queda igual (4 situacions). Es fa referència a quines han estat: 
1- Atropellament del Tram a un vianant (home de 57 anys) 
2- Xoc de vehicle de mobilitat personal amb element (home de 30 anys) 
3- Atropellament de motorista a un vianant (home de 72 anys) 
4- Col·lisió d’ambulància amb una motocicleta en una cruïlla frontera entre Horta-Guinardó i 
Sant Martí (conductor motocicleta). 
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La voluntat és reduir al màxim els 1000 i escaig d’accidents que afecten conductors, 
vianants, ciclistes, vehicles de mobilitat personal, a totes les persones usuàries de via 
pública. 
Es presenta el Mapa de calor d’accidentalitat. L’estudi del contingut de l’eina comporta 
prendre la decisió de fer més presència i visibilitat en els punts calents d’accidentalitat, amb 
la voluntat de condicionar a les persones usuàries de la via pública a prestar més atenció, 
alhora que detectar certes irregularitats. 
 Delictes contra la seguretat viària 
Més de 400 casos els detectats durant el 2023, on les persones conductores de vehicles 
presenten consum de begudes alcohòliques, i no disposen de carnet de conduir o els ha 
estat retirat per motius judicials o via administrativa. Són persones usuàries potencials amb 
un alt risc dins de l’accidentalitat del districte. 
 Ordenances municipals 
Suposa una gran càrrega de treball, sent el compliment de l’ordenança de convivència el que 
representa el gruix més important. 
 Pla Endreça 
Durant el 2024 es prioritza el següents ítems a controlar: consum d’alcohol, estupefaents, 
miccions, molèsties i sorolls espai públic, animals de companyia, oci nocturn, terrasses, 
vehicles de mobilitat personal i establiments. 
En les queixes rebudes via IRIS, es fa especial referència al tema de gossos. S’interposen 
240 denúncies. Si bé és una problemàtica de convivència detectada a tota la ciutat, es 
realitza un treball més focalitzat i intens en zones concretes del districte per reduir la 
problemàtica, així com, una intervenció més potent amb els que no respecten la normativa. 
Es produeix un increment de persones usuàries de bicicletes i vehicles de mobilitat personal. 
Si bé l’increment d’aquest tipus de mobilitat es valora positivament per la seva sostenibilitat i 
es mostra interès de la ciutat per potenciar-ho, el seu controlar es necessari per tal que no 
es converteixi en un perill per la resta de persones usuàries. L’any 2023 s’interposen 2.300 
denúncies i de l’any en curs ja en són més de 300. Per tant, segueix sent una de les 
campanyes més desplegades a tot el districte. 
 Oci Nocturn 
A càrrec del Sr Sánchez, que comença amb un agraïment al Sr. Calahorra, i passa a fer un 
repàs amb valoració a la feina feta al Triangle Lúdic: 
- Treball transversal des de la Regidoria i el veïnatge, amb molt bons resultats per la 
reducció d’horaris als establiments 24h de venda de begudes alcohòliques fora d’hores. 
- Col·laboració amb Mossos d’Esquadra per controlar l’ordre públic. 
- La corresponsabilitat al sector de l’oci nocturn en temes de seguretat. Contractació de 
vigilants i auxiliars propis que actuen al voltant dels espais per tal de reduir l’impacte que 
produeix per l’acumulació de gent. La valoració és positiva així com la seva proactivitat. 
- Neteja i acompanyament dels dispositius. 
- S’expliquen les estratègies que desplega la Guàrdia Urbana com són el servei permanent a 
l’espai de dimecres a diumenge, no només de la UNECO sinó d’altres unitats. Es dediquen a 
les infraccions de convivència: botellot, sorolls, miccions... 
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Constata que els indicadors han baixat com també les trucades i queixes han disminuït. La 
percepció és que la situació s’està reconduint. 
Es segueix controlant el consum de drogues i d’alcohol en aquests espais, tenint molta cura 
de la seguretat viària amb l’acotament de carrers i passos. 
S’estableix un contacte periòdic amb els locals d’oci nocturn conjuntament amb Mossos 
d’Esquadra, per tal de donar una resposta ràpida en cas d’incidències. 
S’està molt pendent en quant al control d’horaris dels establiments, de les terrasses, de 
locals de pública concurrència. 
S’estableixen itineraris segurs per la protecció de les persones usuàries de la zona. 
En paral·lel, es despleguen actuacions operatives per augmentar el coneixement de la 
convivència a persones usuàries estrangeres atès que són un nombre significatiu a la zona, 
sobretot estudiants. Des de fa temps, per mitjà de xerrades informatives en residències 
d’estudiants i hostels. S’aprofiten les èpoques d’arribada dels i les estudiants per sensibilitzar 
sobre la convivència a la ciutat (gener). Són persones que desconeixen la problemàtica i 
alhora es mostren receptives. Se’ls fa comprendre que si bé poden sortir a passar-ho bé, 
també han d’entendre que en aquestes zones viu gent que tenen el dret de a descansar. En 
aquest sentit l’acollida és bona, amb la presència de fins a 100 estudiants en les xerrades. Es 
disposa de personal que parla anglès per realitzar les xerrades. Es pretén que en facin 
difusió entre les seves amistats. 
Esmenta el Servei de Mediació d’Oci Nocturn i la presència de Punts Lila. 
S’informa del dispositiu i resultats de la multi-inspecció realitzada el passat 21 i 22 desembre 
2023 en tots els locals d’oci nocturn i d’altres establiments; es destaca el compliment 
majoritari de la normativa. 
Reducció constatable del soroll nocturn. S’espera amb la nova operativa de la UNECO 
comptar amb més presència i més força en aquesta zona. 
 Franja del Besòs de Sant Martí 
A càrrec del Sr. Carrión, que explica que es reforça amb patrulles per la casuística del 
territori als barris del Besòs i el Maresme i de la Verneda i la Pau. Com a estratègies de 
seguretat, es fa referència a les zones d’especial atenció, en les quals és duu a terme 
dispositius de saturació conjuntament amb Mossos d’Esquadra per treballar el territori més 
específicament; aquests emplaçaments es van definint per l’Equip de Policia de Barri a 
mercès dels seus informes. 
Amb les diferents Associacions de Veïnes i Veïns s’estableix l’anomenat TOP 5, amb l’objectiu 
de definir les problemàtiques més rellevants i poder actuar més quirúrgicament.  
S’esmenta la campanya de difusió sobre la prohibició d’instal·lació de graelles i piscines amb 
un acompanyament operatiu. Problema de difícil erradicació però sí s’aconsegueix la seva 
reducció gràcies al reforç uniformat de patrulles durant els mesos de juny, juliol, agost i 
setembre. 
S’aborda també l’absentisme escolar, el seguiment d’obres, els nous assentaments i els 
mercats, el del Besòs com el de Provençals de Sant Martí amb intervencions conjuntament 
amb Mossos d’Esquadra.  
Des de finals de l’any 2023 l’acompanyament a BSM per regular tota la zona d’àrea verda 
amb 4 actuacions setmanals; aquest 2024 s’incrementarà a 6 actuacions conjuntes. 
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 Esdeveniments 
A càrrec del Sr. Martínez, que destaca que el districte es caracteritza per comptar amb molta 
varietat d’esdeveniments esportius, culturals, festes majors, festa de la ciència, musicals, etc. 
Els més assenyalats són els realitzats al Fòrum com el Primavera Sound o la Feria d’Abril. Les 
estratègies desplegades són: l’aplicació de la reducció horària dels establiments 24h, les 
terrasses i les botigues de conveniència, fonamentat en un decret de Regidoria que 
restringeix l’activitat, amb una valoració molt positiva ja que ha permès evitar l’acumulació 
de la gent; el reforçar l’espai amb la presència uniformada amb Mossos d’Esquadra en 
operatius conjunts; el desplegament dels equips especialitzats de vigilància d’espais públics, 
de grups de delinqüència urbana, d’investigació; la interlocució amb veïnatge per ajustar 
certs aspectes com poden ser els itineraris, la ubicació d’urinaris, les papereres. 
Altres aspectes a millorar aquest 2024 és la venda ambulant. 
Ressalta la importància de seguir informant al veïnatge quan hi hagi un esdeveniment, així 
com copsar la relació directa entre l’aprovació del decret per la reducció d’horaris de certs 
establiments amb una disminució de l’incivisme. 
Mossos d’Esquadra 
El Sr. Cordón presenta el sotsinspector Cèsar Perianes com a coordinador de totes les 
patrulles de Sant Martí. 
- Patrulles per donar resposta a intervencions immediates (112). 
- Patrulles de proximitat: servei per requeriments planificats (comandades pel Sergent Cap 
de l’ORC, el Sr. Guillem Lancho) 
- Unitat d’Investigació: accions i d’investigació de les autories dels delictes. 
Presentació d’una gràfica segmentada per anys, des del 2019 al 2023. Globalment les dades 
que es comparteix són les referides a delictes. 
L’any 2019, com any de normalitat, es van comptabilitzar 2.849 fets al mes de juliol, mentre 
que l’any 2020 amb el confinament, va baixar a 450 fets. A partir de 2021 comença a 
incrementar-se, tendència que segueix el 2022 i arribant a l’any 2023 a tenir pràcticament 
les mateixes xifres que 2019. 
Comparativa 2022 a 2023: es produeix un increment de delictes generalitzat a la ciutat de 
Barcelona; concretament al districte de Sant Martí és de l’11,8%. L’activitat policial 
(detencions) també augmenta a un 10,2 %. 
Es mostren les diferents tipologies penals per delictes: contra el patrimoni, contra les 
persones, contra la salut pública; les dades d’aquests darrers són motivades per la millora en 
la detecció - la creació de grups regionals de salut pública conjuntament amb la Guàrdia 
Urbana - fet que permet treballar més intensament i específicament en certs punts del 
districte on es produeix tràfic de substàncies o plantacions. 
Els delictes relacionats amb patrimoni suposen 89% del total de delictes, destacant els furts, 
les estafes preferentment per internet, els robatori amb força a vehicles i els domicilis. La 
comparativa respecte 2019 és la seva reducció. 
Pel que fa a les detencions, amb un total de 2.915 es sumen les practicades per la Guàrdia 
Urbana i per el Mossos d’Esquadra, i es comprova un augment respecte el 2019. S’augmenta 
la resposta a les trucades del 112 per disposar de més professionals, representant un 12,5 
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% més respecte l’any 2022 (2621). Les persones investigades denunciades per causes 
penals i que no són detingudes representen un 12,8%. Les primeres setmanes de 2024 en 
totes les modalitats delictives es detecta una tendència a la baixa. 
El Sr. Perianes es presenta i informa sobre els recursos amb què compten: 

- Oficina de recollida de denúncies. 
- Grup d’Atenció a la Víctima (GAV), que gestiona un volum important de víctimes ateses i 

en seguiment. 
- Atenció a la Comunitat: una feina centrada en la prevenció amb sessions formatives de 

consells de seguretat destinat especialment a col·lectius de gent gran i joves (evitar 
conductes de discriminació, bullying,..). 

Explicació de com treballen a nivell preventiu, amb els dispositius següents: 
- TREMALL. Es focalitza en persones que acumulen antecedents. Amb col·laboració de 

Guàrdia Urbana.  
- Saturació d’espais periòdics. 
- Actuació conjunta amb Guàrdia Urbana i Franja del Besòs de Sant Martí, s’amplia a 

Diagonal Mar, i la Verneda i la Pau. Alhora es duu a terme un treball extensiu amb la 
comissaria de Sant Adrià de Policia Local i Mossos d’Esquadra. 

- Seguretat ciutadana. 
- Unitat d’investigació. Es detecta un increment de les actuacions. Explica diferents 

situacions de procediments segons casuística. 
Fa esment al model policial de proximitat basat en la confiança i col·laboració de les 
associacions, la ciutadania. Aprofita per agrair totes les col·laboracions veïnals. 

7. Torn obert de paraules 
Pregunta: La Sra. Asunción García, de SOS Besòs, expressa el seu agraïment per la major 
presència al barri. Fa referència a la manca d’informació, en les estadístiques presentades 
sobre la recuperació d’habitatges ocupats amb dinàmiques delictives que els provoca 
angoixa. Pregunta diferents aspectes: si es fa alguna actuació?, què ha de fer el veïnatge? 
Explica incidents esdevinguts les darreres setmanes per diversos intents d’ocupació per part 
de màfies que venen o lloguen a famílies vulnerables o desesperades. S’aprofiten de la gent 
gran sola que està a l’hospital per ocupar els seus pisos. Situació que genera bastant 
incomodat. Mal ús dels habitatges de tipologia diversa segons propietat. La percepció que 
tenen es que si hi ha pressió veïnal el Mossos d’Esquadra actua i si no n’hi ha, no actuen. 
L’intendent dels Mossos d’Esquadra explica que el l’ocupació no es considera un delicte greu 
com per detenir la persona. Tampoc hi ha terminis en relació a l’ocupació i confirma que la 
policia no pot entrar en un domicili sense ordre judicial. Quan una persona ocupa i ha passat 
determinat temps, ja no hi poden entrar. Davant una denúncia d’ocupació els cossos policials 
agilitzen el procés el màxim possible, i actualment s’està en 3 intervencions de mitjana, fet 
que constata que és una problemàtica continua. També fa referència a la Unitat 
d’Investigació que s’activa en el cas que es percebi si rere l’ocupació hi ha negoci . Són casos 
difícils, ja que els afectats no volen col·laborar. No tenen resultats d’èxit. Si la persona 
abandona el pis per altres motius l’actuació és immediata per part de Mossos d’Esquadra. 
Durant l’any 2023 s’ha actuat en 7 immobles amb dinàmica delinqüencial. Es monitoritza i es 
fa seguiment. Aquestes són ocupacions que preocupen perquè la gent que ocupa són 
delinqüents. Aquí si que parla d’intervencions amb èxit. Finalment apunta que, en relació als 
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terminis, no es dona en casos d’hospitalització o entrada a residència o de vacances, ja que 
la intervenció és immediata i automàtica perquè la persona manté el seu domicili. 
Pregunta: el Sr. Francisco Abad Romero, de l’AVV El Besòs, exposa que ara la resposta de 
l’actuació policial és molt aplicada i ràpida. Planteja preocupacions sobre la crema de 
contenidors i el trencament de mobiliari que causen por a la gent i exposa que algunes 
persones eviten trucar 112 per sentir-se amenaçades. També comenta sobre les ocupacions 
d’habitatges el cas d’intent d’ocupació d’un conegut, van ser 2 en un mateix dia. Es va trucar 
a Mossos d’Esquadra i el van fer fora. Els veïnatge va demanar perquè no marxava detingut 
pel tema d’ocupació il·legal. 
L’intendent de la Guàrdia Urbana remarca que es garanteix la màxima privadesa davant les 
denúncies i dona el recolzament davant aquestes situacions ja sigui pròpies o de tercers. Es 
recorda el contacte amb l’Equip de referents de la Policia de Barri i l’opció d’adreçar-se a les 
dues comissaries. 
Pregunta: El Sr. Miguel Romera Lorenzo, de l’AVV Barri La Pau, agraeix les dades facilitades 
pels cossos policials i planteja el seu interès en poder-ne disposar. 
Pregunta: El Sr. Ramon Tur Guasch, de l’AVV Barri Maresme, demana el retorn de la reunió 
amb l’AVV Barri La Pau, l’AVV Sant Martí i l’AVV Barri Maresme per part de la Tercera 
Tinença d’Alcaldia i la comissionada de Convivència. Fa una petició de més actius per al 
districte de Sant Martí per la seva grandària. 
Pregunta: el Sr. Manel Martínez Martínez, de l’AVV Sant Martí de Provençals, esmenta el 
record en memòria del seu pare (minut de silenci), i apunta que al c. Selva de Mar amb pl. 
Eduardo Torroja, es produeixen incidències per la presència de vehicles grans. És un carrer 
molt estret on giren autocars i camions que els comporta fer maniobres diverses, i demana 
una solució. Verbalitza la voluntat de fer una crida per tal que aquest consell fes un reclam o 
una nota de convivència i recolzament amb el poble musulmà, concretament del poble 
palestí sobre la guerra que pateixen; explicita que es mostri en contra de la venda d’armes i 
de condemna al govern d’Israel per les seves atrocitats. 
L’intendent de Guàrdia Urbana proposa parlar-ho personalment per opcions de millora amb 
el policia de barri. 
Pregunta: La Sra. Puri Alcaraz Valentín, de l’AVV Barri La Pau, explica que la Millorem el barri 
és de nova creació i vol incidir en l’incivisme de la gent del barri amb l’objectiu de tallar 
aquests actes incívics. Han dut a terme una primera junta amb la gent del barri i s’interessa 
per si es comptarà amb equip d’Agents Cívics/ques. Exemplifica una incidència recent prop 
del Mercadona de Guipúscoa, on una furgoneta ha llançat llibres i fulles i ha quedat tot 
escampat. Fa referència a una persona que s’ofereix per resoldre aquestes incidències; no 
queda clar de qui es tracta i insisteix en la conveniència de presència d’Agents Cívics/ques. 
Exposa que en el mòdul del CAP a la pl. de la Pau és un punt de conflicte atès que totes les 
nits a partir de les 22h s’instal·len un grup de joves amb música alta, fent consum, 
miccionant i dificultant la feina de la persona de neteja. Malgrat les trucades al 112, no es fa 
presència de cossos policials. Demana la seva revisió. 
L’intendent de la Guàrdia Urbana en pren nota i s’hi posaran en contacte per abordar els 
diferents aspectes que preocupen l’entitat. 

Punt 4. Elements de seguretat i convivència del Pla Endreça 
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El Sr. Batlle, tercer tinent d’Alcaldia de l’Àrea de Prevenció, Seguretat, Convivència i Règim 
Interior, esmenta la qüestió comentada del reforç de la UNECO específica del districte que es 
posarà en marxa properament. 
En referència a les ocupacions, anuncia que a l’endemà s’abordarà el tema en una jornada 
conjunta amb l’alcalde i el Col·legi d’Advocats, per impulsar i tenir més instruments per lluitar 
contra determinades formes delictives com són la multireincidència per la inseguretat que 
generen, més enllà de les intervencions policials. 
Agraeix la tasca realitzada a la Guàrdia Urbana i els Mossos d’Esquadra. Posa en valor la 
incorporació del nou intendent de Guàrdia Urbana per la seva expertesa, alhora que agraeix 
la tasca de l’anterior intendent, en Diego Calero, que deixa com a llegat el TOP 5, que 
permet una anàlisi concreta de les problemàtiques emergents. 
Exposa que el Pla Endreça contempla les problemàtiques que la ciutat detecta entorn la 
neteja, la seguretat i el civisme. Es concep com un element estructural que permet 
evidenciar els resultats de la intervenció policial. La percepció és de descens de la corba i les 
dades que s’obtenen ho corroboren, per molts factors: 
1) L’increment de dotacions de la Guàrdia Urbana i els Mossos d’Esquadra així com la 
col·laboració mútua. 
2) La col·laboració amb agents de la judicatura: fiscalia i jutjats. 
3) La necessitat de modificar legislació davant dels reincidents i l’aplicació dels judicis ràpids. 
4) El toc d’alerta donat a les empreses contractistes de neteja; està donant els seus 
resultats, es percep dia a dia amb uns carrers més nets i la ciutat dona una imatge més 
endreçada. 
5) La creació de la figura de la comissionada de Convivència, com també la revisió de 
l’ordenança per incloure altres conductes incíviques que es produeixen. Assenyala la 
importància que els operadors de la restauració i dels locals d’oci nocturn vagin en la 
mateixa línia per ajudar a combatre les situacions incíviques. Parla de Barcelona com una 
ciutat Mediterrània, ciutat amb un bon clima. La gent vol gaudir de la nit, però ha de 
permetre fer-ho compatible amb el descans de la gent. Les conductes no apropiades han de 
ser corregides. 
Es felicita per la tasca i presència dels cossos policials, el contacte amb la ciutadania per 
palpar el pols de la ciutat, i valora positivament la sessió que va dur amb el conjunt de veïns 
i veïnes del barri del Besòs i el Maresme. 

Punt 6. Informació sobre l’estat dels treballs per a la modificació de l’Ordenança 
de Mesures per fomentar i garantir la convivència ciutadana a l'espai públic. 
La Sra. Surroca, comissionada de Convivència, agraeix l’assistència a les persones presents 
en el consell i exposa els treballs de reforma de l’ordenança de convivència. Contextualitza 
quina ha estat la motivació de modificació. 
En primer lloc, en la necessitat d’adequar-la les actuals necessitats i a les demandes de la 
ciutadania. 
En segon lloc, la voluntat de posar més èmfasi en totes les qüestions vinculades a la 
convivència i civisme. En tercer lloc, perquè han transcorregut més de 18 anys de l’aprovació 
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de la vigent ordenança, per tant, la ciutat i la societat ha canviat molt i és necessari ajustar 
tots aquests canvis en el text i en l’articulat de l’ordenança de convivència. 
Apunta, que a l’any 2006, l’ordenança va ser una eina pionera a l’estat, capdavantera en 
ordenar les conductes no desitjades a Barcelona i com havia de ser aquesta convivència. 
Refereix que en data 31.08.2023, el tinent d’Alcaldia va signar el decret per impulsar els 
treballs de l’ordenança. Aleshores es va constituir un grup tècnic format per personal 
municipal de diferents àrees de l’ajuntament per analitzar les possibles millores en el text. 
Un cop dibuixades les línies de treball, s’obre un procés participatiu a la ciutadania iniciat el 
passat 06.02.2024. Avui, dia 04.03.2024, finalitzen les aportacions a la plataforma Decidim. 
Durant aquest procés es fan 3 sessions presencials, obertes a tota la ciutadania, una d’elles 
aquí al districte amb una participació significativa. La valoració és molt positiva ja que 
aproximadament es compta amb unes 300 propostes; totes seran respostes de forma 
motivada. En la plataforma consten totes les actes de les sessions que s’han fet i totes les 
informacions generals del treball i del què es parla sobre la convivència. 
A nivell tècnic s’han focalitzat línies de treball segons diferents àmbits. 
S’ha fet un anàlisi de tipus formal de la terminologia que requereix modificar en el text 
vigent (per exemple paraules que han quedat anacròniques: no referir-se a indigents si no 
parlar de persones vulnerables). 
Cal una revisió en quant a les novetats legislatives, com les reformes del codi penal que 
impacten en l’actual redactat de l’ordenança (per exemple ara ja no existeixen les faltes, han 
desaparegut), els canvis en la llei de seguretat ciutadana, que dona un nou marc a l’hora 
d’establir els imports de les sancions. 
També s’ha detectat la necessitat d’adequar algunes tipificacions de conductes (per exemple, 
tot el que fa referència a les necessitats fisiològiques vinculades a l’oci nocturn), en aquest 
cas s’ha analitzar com agreujar i sancionar determinades conductes específiques com 
botellots, graffitis, etc.  
El missatge seria que, totes aquelles conductes que s’han detectat especialment molestes i 
que amb l’actual regulació de l’ordenança no s’aconseguia millorar els resultats, ara es pugui 
delimitar millor amb un augment de les sancions. 
S’està mirant d’incorporar conductes noves, algunes d’elles vinculades a la indemnitat sexual, 
sorolls, etc. Conductes regulades en altres normatives i ordenances es puguin incorporar a la 
modificació de l’ordenança. És a dir, s’està estudiant com millorar l’actual redactat. 
Entre finals de 2024 i principis 2025, es preveu l’aprovació per tots els grups municipals 
perquè es necessita el suport conjunt; s’han mantingut diferents reunions amb aquests a fi 
de recollir les seves aportacions. Considera que esdevé un salt qualitatiu per abordar tots el 
temes relacionats amb la convivència. 
Un altra qüestió en què s’està treballant és impulsar la coresponsabilitat i la col·laboració 
amb agents econòmics i socials; no anar només a la sanció sinó també assolir un treball 
conjunt per la convivència. 

7. Torn obert de paraules 
Pregunta: El Sr. José M. López del Campo, de l’AVV Barri Maresme, felicita als cossos 
policials, encara que valora que les dades aporten poc de favorable. Proposa que la reunió 
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de seguretat i convivència un cop a l’any és poc; demana que se’n convoquin més. Planteja 
es creïn taules de treball de prevenció. Ofereix la seva total col·laboració. 
L’intendent de la Guàrdia Urbana aclareix les dades aportades, indicant que aquestes 
primeres setmanes de 2024 si són favorables al districte. 
El regidor exposa en relació a la creació de més taules de convivència, agraeix la feina del 
Compromís pel Besòs i el Maresme i dona facilitat a tenir més espais de reunió. Pels temes 
de seguretat és fa referència a la relació bilateral amb la Guàrdia Urbana i l’espai del TOP 5. 
Tancament del Consell per part del regidor del Districte amb agraïments. 

Núria Torres Vallvé 
Secretaria del Consell de Prevenció, Seguretat, Convivència i Civisme 
Barcelona, 4 de març de 2024 


